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Hodný  
miliardář
Michael Bloomberg  
se celý život snažil  
profilovat jako lidumil 
a filantrop. Jak  
dopadne v primárkách 
demokratů?

profil / str. 10
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 CZK/EUR •  25,505 / –0,020 Kč   CZK/USD •  23,145 / +0,006 Kč   PX •  1079,01 /  –0,51 %   BITCOIN •  7066,00 $ / –3,78 %   ZLATO •  1462,00 $ / –0,01 %

Ruská plynová ruleta / str. 12

O stavební zákon 
bude tvrdý boj
události / str. 2

Stát vydělával  
na vkladech 
byznys / str. 4

Vítek řeší žalobu  
kvůli získání Orca
byznys / str. 6

Alibaba zažila 
úspěšný debut
trhy / str. 8

PRÁVĚ V PRODEJI

Finanční byznys v Česku čekají 
změny a konsolidace. Oficiálně je již 
na odchodu francouzská pojišťovna 
Axa, německá Commerzbank 
se zřejmě chystá prodat divizi 
mBank. Podle zdrojů deníku 
E15 je na prodej také finanční 
skupina Wüstenrot.
byznys / str. 5

Další hráči opouštějí 
finanční trh

http://www.e15.cz/magaziny


Kolik obyvatel ČR nakupuje na internetu*

 

pramen ČSÚ* nákup v období 12 měsíců před výzkumem
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Peněžní paradoxy
Role brigádníka už dávno není synonymem pro 
almužnu. Například před svátky půjde v Praze 
o zlatem váženou pozici, která bude u kmenových 
zaměstnanců firem budit závist. Podle personálek 
se totiž hodinové mzdy někde dotknou cifry, která 
po přepočtení na měsíc dává sumu 32 tisíc korun 
čistého. To je přibližně 42 tisíc brutto, což je průměr 
Prahy. Ten je ale pro zaměstnance obchodních ře-
tězců zcela v nedohlednu. Inu, fungování chronicky 
přehřáté ekonomiky, v posledních letech vydatně 
přiživené třeba ČNB, s sebou nese své anomálie.

Američané jsou natolik hladoví po čínském zboží, 
že ho kupují prakticky za každou cenu. Trumpova 
až 25procentní cla se totiž podle studie amerického 
Fedu prakticky neprojevila v poklesech dodava-
telských cen zboží dováženého z Číny, a cla se tak 
promítla do nárůstu cen v amerických obchodech. 
Peking nemohl celní válku vyhrát elegantněji.

Blíží se Vánoce, svátky lichvy. Licencovaní posky-
tovatelé spotřebitelských půjček budou tentokrát 
třeba za padesátitisícovou roční půjčku chtít až 
80 tisíc korun úroku. Tak hurá na nákupy dárků.

Graf dne

Číslo dne

180
tisíc vozidel 
v Česku není 
týden před 
spuštěním 

přihlášeno do 
nového mýta, 
dvě pětiny ze 

všech.
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nemusí zákon v termínu stih-
nout.

Návrh zákona počítá s tím, že 
se územní řízení, stavební řízení 
a posouzení vlivů na životní 
prostředí (EIA) sloučí do jednoho 
povolovacího řízení, stavebník 
by měl v budoucnu potřebovat 
pro povolení jen jedno razítko.

Velké změny mají také nastat 
v soustavě stavebních úřadů, 
které budou místo samosprávám 
podléhat nově zřízenému Nejvyš-
šímu stavebnímu úřadu. Zavádí 
se také takzvaná fikce souhlasu, 
tedy souhlasné rozhodnutí v pří-
padech, kdy se dotčené úřady 
nevysloví do 30 dnů, ve složi-

O stavební zákon 
se strhne tvrdý boj
NGUYEN Thuong Ly

Ministryně pro místní rozvoj 
Klára Dostálová (ANO) zveřejnila 
očekávaný návrh nového staveb-
ního zákona. Jeho paragrafové 
znění poslala tento týden do me-
zirezortního připomínkového 
řízení a ostatní ministerstva, 
úřady, památkáři či obce mají 
čas do Vánoc se k návrhu vyjád-
řit. Návrh již nyní čelí kritice, že 
ministryně nechala zákon napsat 
právníky z Hospodářské komory,  
a to na míru velkým develope-
rům. 

„Byl to boj a další nás pak čeká 
ve sněmovně, ale pevně věřím, 
že nám všem jde o jeden a tentýž 
cíl,“ uvedla Dostálová. „Tím je 
zkrácení a zjednodušení staveb-
ního řízení pro všechny, ať malé, 
nebo velké stavebníky,“ dodala. 

Zákon by měl být schválen 
podle představ ministryně 
i premiéra Andreje Babiše (ANO) 
ještě v tomto volebním období 
do roku 2021. V praxi by se mohl 
projevit v roce 2022. Odborníci 
však míní, že se kvůli složitosti 

tějších případech do 60 dnů. 
„Tato novinka by mohla stavební 
řízení zkrátit až o jeden rok,“ vítá 
opatření ředitel developerské 
společnosti Ekospol Evžen Korec.

 K návrhu mají silné výhrady 
obce, památkáři, ekologové 
i opoziční strany, kterým vadí 
snížené pravomoci obcí i třeba 
fakt, že připomínky památkářů 
již nemají být závazné.

„Návrh zákona se vzdaluje 
potřebám občana, dostatečně 
nechrání veřejný zájem a na-
bourává stávající princip veřejné 
správy,“ uvedla senátorka Anna 
Hubáčková (KDU-ČSL).

Nejčastěji je kritizována fikce 
souhlasu. „Kdyby se rozhodnutí 
vygenerovalo automaticky, pak 
by hrozilo, že ta rozhodnutí 
budou rušena soudy a že se sta-
vební řízení zasekne v soudním 
přezkumu,“ míní pražská radní 
Hana Marvanová (STAN).

„Zákon je fakticky v rukou 
podnikatelů ve stavebnictví, kteří 
mají důvod chránit především 
své soukromé zájmy,“ míní šéf 
komise pro životní prostředí Ra-
dim Šrám z Akademie věd. 

Zákon je fakticky 
v rukou podnikatelů 
ve stavebnictví, kteří 
mají důvod chránit 
především své soukromé 
zájmy, míní Radim Šrám 
z Akademie věd.

Zápisník  
Jaroslava BUKOVSKÉHO

BIS varuje před 
proruskými 
aktivisty a Čínou
Nejzávažnější hrozbu pro ústav-
nost Česka představovalo v mi-
nulém roce podle výroční zprávy 
Bezpečnostní informační služby 
šíření dezinformací proruskými 
aktivisty. V posledních letech stále 
intenzivněji, koncepčněji a syste-
matičtěji brojí proti politickému 
uspořádání v Česku a členství 
země v EU a NATO, uvedla BIS.

V Česku se také zvýšily intenzita 
i rozsah čínských zpravodajských 
aktivit, uvedla BIS. Kontraroz-
vědka varovala před pozvánkami 
do Číny na školení, semináře či po-
znávací zájezdy. Tyto příležitosti 
podle ní využívají čínské zpravo-
dajské služby k oslovení pro spolu-
práci a vyvolání dojmu u dotčené 
osoby, že Číně „něco dluží“. /čtk/ 
více E15.cz, názory str. 12

NA SVÉM MÍSTĚ. Do Prahy na Staroměstské náměstí doputoval ze 
Semil 22 metrů vysoký vánoční strom, který pořadatelé tamních trhů 
začali ihned zdobit. Poprvé se rozsvítí v sobotu o půl páté odpoledne.

VÁNOČNÍ STROM
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https://www.e15.cz/domaci/ruska-a-cinska-spionaz-v-cesku-zesiluji-varuje-bis-ve-vyrocni-zprave-1364562
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15
tisíc korun by 

měla podle ČSSD, 
odborů i komunistů 

činit výše 
minimální mzdy.

313345/12 inzerce

Šéf Ústavního soudu 
vyzval k reformě 
soudů

Předseda Ústavního soudu 
Pavel Rychetský zkritizoval 
podobu soudní soustavy, 
především výraznou asy-
metrii u okresních soudů. 
Upozornil na to, že některé 
okresní soudy mají desítky 
soudců, kdežto u jiných je 
počet soudců v jednotkách. 
„Vyzývám k zahájení diskuze 
k překreslení mapy soudní 
soustavy tak, aby byla pro-
fesně i územně vyvážená,“ 
uvedl Rychetský. Souhlasí 
s ním i ministryně spravedl-
nosti Marie Benešová (ANO).

Jakeš a Štrougal 
čelí policejnímu stíhání

Policejní Úřad dokumen-
tace a vyšetřování zločinů 
komunismu zahájil trestní 

stíhání někdejšího generální-
ho tajemníka Komunistické 
strany Československa Milo-
še Jakeše, bývalého předse-
dy vlády Lubomíra Štrougala 
a někdejšího federálního 
ministra vnitra Vratislava 
Vajnara. Podle policistů 
zneužili pravomoci úřední 
osoby, když nezabránili 
střelbě na československých 
hranicích v sedmdesátých 
a osmdesátých letech. Stíhá-
ní se opírá o nově nalezené 
archiválie. více E15.cz /čtk/

Krátce

ČSSD a odbory získaly 
ve sporu s ANO a firma-
mi o masivnější zvýšení 

minimální mzdy od příštího 
roku dalšího spojence. Nárůst 
o 1350 až 1650 korun podporu-
je i KSČM tolerující menšinový 
kabinet Andreje Babiše.

Jeho hnutí by nejnižší 
výdělek zvedlo ze současných 
13 350 korun zhruba o tisíci-
korunu. Zaměstnavatelé trvají 
na zvýšení nejvýše o 700 ko-
run. O minimální mzdě bude 
koalice jednat dnes.

„Výraznému navýšení se 
bránit nebudeme, ale nesmí to 
být na dlouhou dobu napo-
sledy, kdy se minimální mzda 
zvedne,“ řekl deníku E15 člen 
sněmovního rozpočtového vý-
boru za komunisty Jiří Dolejš. 

Vyšší růst nejnižší 
mzdy chce i KSČM

„Stále chybí dohoda na valo-
rizačním automatu, takže není 
jasné, co bude v roce 2021,“ 

připomněl záměr stanovit fixní 
mechanismus, podle něhož by 
se minimální mzda zveda-
la o předvídatelné částky. 
Po opatření volají hlavně firmy.  

Ministryně práce a sociál-
ních věcí Jana Maláčová (ČSSD) 
původně prosazovala navýšení 
na 14 700 korun. Strana však 
přitvrdí. „Prosazujeme nárůst 
na 15 tisíc. Čeští zaměstnanci 
nejsou o nic horší než slovenští 
nebo polští,“ uvedl šéf socialis-
tů Jan Hamáček.

V uplynulých letech se 
mohli zaměstnavatelé připravit 
na zvýšení minimální mzdy 
ve větším předstihu. Vláda 
se zpravidla dohodla v srpnu 
nebo v září. V letech 2008 až 
2012 nejnižší výdělek nezvýšila 
vůbec. /tto/

https://www.e15.cz/domaci/policie-stiha-jakese-a-strougala-kvuli-strileni-do-uprchliku-na-hranicich-1364559


du běžné domácnosti, čímž 
dosahuje vyššího zhodno-
cení vkladu,“ říká ekonom 
poradenské společnosti 

Deloitte David Marek, podle 
něhož jde vzhledem k situaci 
na trhu o standardní druh 
obchodu. 

spořitelna je jen jednou 
z protistran,“ uvádí mluvčí 
ministerstva Zdeněk Vojtěch. 
V průměru si úřad u bank 
podle údajů z registru smluv 
ukládal za roční úrok mírně 
převyšující 1,8 procenta, 
a to především ve formě 
krátkodobých vkladů kolem 
týdne až dvou. „Parametry 
obchodů, jako je například 
úroková sazba, jsou závislé 
na aktuálních podmínkách 
na peněžním trhu a také 
na aktuálním nastavení mě-
nové politiky České národní 
banky, prostřednictvím které 
jsou tyto transakce realizo-
vány zejména v podobě repo 
operací,“ dodává Vojtěch. 
Takzvanou repo sazbu drží 
ČNB na úrovni dvou procent. 

„Stát ukládá své finanční 
přebytky v řádově zcela 
jiných částkách než kupříkla-
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Jaroslav BUKOVSKÝ

Český stát si solidně přivydě-
lává na úrokových sazbách 
České národní banky. Minis-
terstvo financí jen za letošní 
rok protočilo přes komerční 
banky vklady za bezmála  
260 miliard korun. Na úro-
cích, které se ve většině 
transakcí blížily dvěma 
procentům, tak stát od ledna 
inkasoval 175 milionů korun. 

Relativně vysoký úrok 
na vkladech mohly banky 
státu nabídnout díky tomu, 
že peníze posléze uložily 
na ještě vyšší úrok u České 
národní banky. Nejčastěji 
stát ukládal peníze u České 
spořitelny. 

„Ministerstvo financí uklá-
dá volné peněžní prostřed-
ky státní pokladny, Česká 

Stát vydělával na vkladech

OBLÍBENÁ ÚLOŽNA. Ministerstvo financí ukládalo loni volné 
peníze nejčastěji u České spořitelny. 
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Trio největších českých 
bank soustředících u sebe 
rozhodující podíl tuzem-
ských vkladů, nabízí do-
mácnostem úrok nejčastěji 
v řádu několika desetin pro-
centa. „Nabízet vyšší sazby 
má v Česku smysl jenom pro 
malé banky, které potřebují 
peníze, aby se dokázaly etab-
lovat na trhu,“ říká domácí 
bankéř, který si nepřál být 
jmenován. 

Vedle státu si na vyšší úrok 
vysoko přes půldruhého 
procenta sáhnou i velcí hráči 
z řad firem. „Jsme jednou 
z největších firem v Česku, 
s bankami na správě účtů 
spolupracujeme opravdu 
dlouhodobě a tomu od-
povídají také podmínky,“ 
vysvětluje například mluvčí 
polostátní energetické Skupi-
ny ČEZ Ladislav Kříž. 



působiště, kde se jim tolik 
nedaří.

Právě nedostatečnou veli-
kost na trzích uvedly zdroje 
agentury Reuters seznámené 
s prodejem pojišťovny Axa 
jako důvod prodeje jejího 
středoevropského byznysu. 
Prodej má být součástí re-
strukturalizace společnosti. 

Ani finanční skupiny 
mBank a Wüstenrot nepatří 
mezi velké hráče na trhu. 
I pro ně proto růst nákladů 
spojených s regulací předsta-
vuje problém.

Regulace však nejsou jedi-
ným důvodem, proč finanční 
hráči opouštějí nejen český 
trh. Středoevropským eko-

nomikám se totiž stále daří 
a růstem překonávají průměr 
Evropské unie, což pomáhá 
ziskům finančních institucí. 
Nastává tak vhodná příleži-
tost k prodeji byznysu, který 
zahraniční majitelé nepova-
žují za strategický. 

Zlatý důl

Konkrétně české banky jsou 
nejziskovější v celé Evropě. 
Podle dat Mezinárodního 
měnového fondu dokázali 
bankéři v Česku v pololetí 
každou investovanou korunu 
přetavit v devatenáct haléřů 
zisku. Devatenácti procenty 
výnosu z kapitálu pro ak- 
cionáře se nemohla chlubit 
žádná jiná unijní ekonomika. 

„Český trh je pro zahranič-
ní banky zlatý důl,“ zdůraz-
ňuje Jiří Vagner, obchodní 
ředitel Next finanční. Z toho 
důvodu nevěří, že by velké 
skupiny opouštěly pouze 
Česko. „Pokud chce někdo 
odejít z trhu, tak prodá celou 
střední Evropu nějaké evrop-
ské skupině,“ upozorňuje.

Vladan GALLISTL

Z českého finančního 
trhu se chystá odejít 
celá řada investorů, 

kteří působí v bankovnictví 
a pojišťovnictví. Na odchodu 
je francouzská pojišťovna 
Axa, která plánuje prodej 
svých aktivit kromě Česka 
i v Polsku a na Slovensku. Ze 
střední Evropy se podle ně-
meckého listu Handelsblatt 
stahuje i druhá největší ně-
mecká banka Commerzbank. 
Chce prodat polskou divizi 
mBank, která působí také 
v Česku. 

Příliš vysoké náklady 

Na prodej je podle dvou 
zdrojů deníku E15 z bankov-
ních kruhů rovněž finanční 
skupina Wüstenrot, která má 
v Česku stavební spořitelnu 
a hypoteční banku. Sku-
pina se k otázkám deníku 
E15 týkajícím se prodeje 
nevyjádřila. V podobných 
případech je ovšem obvyklé, 
že se probíhající transakce 
nekomentují. 

Zahraniční finančníci opouštějí  
Česko. Nebyli dost velcí

Na trhu se spekuluje o pro-
deji řady dalších menších 
bankovních domů. Příčin 
vlny odchodů zahraničních 
hráčů je několik. Finanční 
odvětví se totiž konsoliduje, 
čímž vznikají větší konglo-
meráty.

„Je to důsledek růstu 
nákladů na regulace,“ uvádí 
bankéř, který si nepřál být 
jmenován. Zdůrazňuje, že 
pokud banka není dostateč-
ně velká, má příliš vysoké 
náklady na klienta. To se pak 
nepříznivě projevuje ve vý-
sledcích.

Propad ziskovosti 

Ziskovost velkých evropských 
bank v průběhu následujících 
pěti let klesne podle studie 
německé poradenské firmy 
Zeb až o čtyřicet procent. 
Hlavními důvody jsou přís-
nější regulace, nízké úrokové 
sazby, ztráty spojené s brexi-
tem a růst rezerv na ztrátové 
úvěry. 

Banky mohou čelit propa-
du zisku tím, že se soustředí 
na trhy, kde drží velký podíl. 
Současně mohou opustit 
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Bankéři v Česku 
dokázali v prvním 
pololetí přetavit 
každou investovanou 
korunu v devatenáct 
haléřů zisku.

České � rmy ve stále větší 
míře objevují výhody 
platebních karet, kterými 

jejich zaměstnanci hradí výdaje 
spojené s pracovní činností. Jsou 
pro ně bezpečnější a pohodlněj-
ší na spravování, ale i mnohem 
výhodnější jako nástroj kontroly 
� remních výdajů a monitorování 
zaměstnaneckých plateb. Bene-
� ty spojené s jejich využíváním 
oceňují i sami zaměstnanci.

Častým příkladem použití 
� remních karet jsou služební 
cesty. Škála je ale mnohem širší. 
„Karty můžete bez obav zřídit 
všem - od skladníků a asistentek 
až po manažery � rmy. Každý 
může mít svoji kartu, nebo ji 

může sdílet celý tým,“ vysvět-
luje vydavatel � remních karet 
Mastercard společnost Direct 
Fidoo, mezi jejíž klienty patří 
i ŠKODA AUTO.

Právě ŠKODA AUTO variabilitu 
potvrzuje. Předplacené platební 
karty aktuálně využívá již asi 
tisíc zaměstnanců od dělníků až 
po management,“ doplnila Jana 

Kurzweilová, z oddělení Treasury 
společnosti ŠKODA AUTO, která 
k � remním kartám přistoupila 
s cílem výrazně omezit objem 
hotovostních transakcí, což se 
daří, a proto jejich počty bude 
dále navyšovat.

Důvodů pro zaměstnanecké 
platební karty se ale najde více. 
„Zavedením předplacených 
karet se podařilo nabídnout 
zaměstnancům alternativní 
řešení, které kromě pozitivních 
efektů pro � rmu přináší i za-
městnancům samotným větší 
bezpečnost a � exibilitu na ces-
tách. Zaměstnanci také oceňují 
úsporu času, dříve spojeného 
s nutností vyzvednout a vrátit 

Firemní karty snižují náklady 
a zvyšují � exibilitu a bezpečnost

hotovost osobně na pokladně. 
Velkou výhodou je i možnost 
navýšení zálohy na kartě online 
v průběhu pracovní cesty, pokud 
nastanou nepředvídané situace,“ 
poukázala Jana Kurzweilová ze 
ŠKODA AUTO.

Na straně zaměstnavatele 
lze dále vyzdvihnout, že karetní 
transakce je možné jednoduše 
napojit na účetní systém a tím 
mít přehled o výdajích pomocí 
aplikace. Exportovat lze v libo-
volných formátech nebo snadno 
napojit účetní program přes API. 
Aplikace je dostupná v telefonu, 
tabletu i počítači.

Nejvíce � remních karet na 
českém trhu nese logo společ-
nosti Mastercard. Jsou vydávány 
jak většinou bank, tak i � rmami, 
které k nim nabízejí řadu dopro-
vodných služeb. Držitelé � rem-
ních karet představují i atraktivní 
cílovou skupinu zákazníků pro 

obchodníky. V průměru totiž 
utrácejí dvojnásobně vyšší sumy 
peněz než ostatní spotřebitelé.

Na � remní karty na českém 
a polském trhu se ve své studii 
zaměřila konzultační � rma 
Oxera. V České republice je nyní 
téměř jeden milion � remních 
karet a jejich počet v posled-
ních letech dynamicky roste. 
Oxera dvě výše jmenované země 
zvolila právě z toho důvodu, že 
růsty transakcí u � remních karet, 
počty vydaných karet, celkové 
objemy nebo počty transakcí na 
jednu kartu vykazovaly stejné 
hodnoty. Tedy až do roku 2015, 
ve kterém byla v Polsku zave-
dena regulace � remních karet. 
Po ní došlo na polském trhu ve 
všech zmíněných ohledech k vý-
raznému poklesu, který studie 
vyčíslila jako celkový negativní 
dopad v hodnotě 22 milionů eur.

www.� doo.com

312684/13 inzerce

On-line bankovnictví 
má 5,5 milionu klientů

O 1,8 milionu na 5,5 mi- 
lionu se za posledních pět 
let zvýšil počet uživatelů 
internetového bankovnic-
tví. Před deseti lety bylo 
v tuzemsku 1,5 milionu uži-
vatelů. Mezi lidmi ve věku 
25 až 34 let je podíl služby 
88 procent. On-line bankov-
nictví využívá 63 procent  
Čechů starších šestnácti let, 
průměr EU činí 54 procent.

Hotel u Jindřišské věže 
bude provozovat Hyatt

Rakouský developer UBM 
se dohodl s americkou  
společností Hyatt na pro-
vozování luxusního hotelu 
na pražském Senovážném 
náměstí. UBM památku 
zvanou též Cukrovarnický 
palác koupila loni v srpnu. 
Hotel Andaz se 175 pokoji se 
má otevřít v roce 2022. /čtk/

Krátce

Analýza
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Kdo jsou nejbohatší lidé Česka 
a Slovenska? Exkluzivní žebříček 
Top 100 miliardářů.
V prodeji od 18. listopadu

Přijďte se vánočně naladit!
11. prosince 2019
9.30 – 17.00 hodin

Magistrát hlavního města Prahy 
vestibul Škodova paláce

vanoce.praha.eu

Vánoční 
jarmark

Plakat_Vanocni_jarmark_2019_225x148_V05.indd   2 14.11.19   13:49

313313/39 inzerce

Black
Friday
− 80 %AŽ  

Osobní
odběr zdarma

na 500+
výdejních
místech

0%
   úrokem

Splátky
s

VYTVÁŘEJTE VYSOCE  
     KVALITNÍ FOTOGRAFIE 

•  inkoustová  multifunkční tiskárna
•  automatický oboustranný tisk 
•  černobílý LCD displej pro snadné ovládání
•  konektivita USB, Wi-Fi Direct

HP All-in-One Deskjet Ink 
Advantage 5075 (M2U86C)

1 999 Kč 
1 890 Kč

DOPRAVA 
ZDARMA

225x297_inzerce_E15_HP_tiskarna_11_2019.indd   1 06.11.19   15:25


 in

ze
rc

e

Ondřej SOUČEK

Kolem českého miliardá-
ře Radovana Vítka a jeho 
pohádkového zbohatnutí se 
šíří další pozoruhodné zvěsti. 
Agentura Bloomberg přišla 
s informacemi, že s údaj-
ným nepřátelským a tichým 
převzetím lucemburské 
developerské společnosti 
Orco Property Group mohla 
Vítkovi pomoci investiční ban-
ka Rothschild & Co, finanční 
vlajková loď francouzské 
a anglické větve rodiny Roth-
schildů. U manhattanského 
federálního soudu ji z toho 
obžaloval hedgeový fond 
Kingstown Capital. V době 

údajného podvodu měl mít 
v developerské skupině pod-
statný podíl.

Zpráva lucemburského 
regulátora 

Kingstown Capital u soudu 
uvedl, že Vítkovi se díky Roth-
schildovým penězům podařilo 
odklonit z Orca nejhodnotněj-
ší aktiva, a tím je vytunelovat. 
Podle obžaloby měl fond kvůli 
podvodnému jednání přijít 
o zhruba miliardu dolarů, více 
než 23 miliard korun.

Kingstown, který podal 
žalobu už v dubnu, nyní 
uvedl, že žalované rozšířil 
o Rothschild & Co poté, co se 
o inkriminovaném jednání 

Vítek se zmocnil Orca s pomocí 
Rothschildů, tvrdí obžaloba

prošetřoval mezi lety 2012 až 
2016.

Pokus opentlit obžalobu

„Skupina Rothschild s Vítkem 
a dalšími spolupracovala 
na spiknutí, chovala se k nim 
jako zprostředkovatel,“ uvedl 
Kingstown v nové obžalobě. 
„Lucemburský regulátor 
odhalil jasné důkazy o tajných 
setkáních a korespondenci 
mezi Vítkem, Ottem a jejich 
poradci. Účelem schůzek 
bylo uzavření nezákonných 
dohod,“ tvrdí fond.

Lucemburský regulátor po-
dle agentury Bloomberg zatím 
nestihl informace potvrdit 
a dosud nereagovala ani inves-

tiční banka Rothschild  
& Co. Vítek už dříve podezření 
odmítl.

Finanční šéf CPI David 
Greenbaum v pondělí řekl, 
že rozšíření obžaloby je jen 
pokusem opentlit původní 
obžalobu. „Žaloba jen hází 
špagety na zeď a zkouší, co 
se uchytí,“ řekl Greenbaum. 
„Snaží se koupit si čas před 
naším slyšením,“ doplnil.

dozvěděl ze tři roky staré zprá-
vy lucemburského finančního 
regulátora. Ten Vítka a jeho 
údajného komplice, bývalého 
generálního ředitele skupiny 
Orco Jeana-Françoise Otta, 

Vítkovi se díky 
Rothschildovým 
penězům podařilo 
odklonit z Orca 
nejhodnotnější aktiva, 
a tím je vytunelovat, 
uvedl fond Kingstown 
Capital.

http://www.e15.cz/magaziny


Black
Friday
− 80 %AŽ  

Osobní
odběr zdarma

na 500+
výdejních
místech

0%
   úrokem

Splátky
s

VYTVÁŘEJTE VYSOCE  
     KVALITNÍ FOTOGRAFIE 

•  inkoustová  multifunkční tiskárna
•  automatický oboustranný tisk 
•  černobílý LCD displej pro snadné ovládání
•  konektivita USB, Wi-Fi Direct

HP All-in-One Deskjet Ink 
Advantage 5075 (M2U86C)

1 999 Kč 
1 890 Kč

DOPRAVA 
ZDARMA

225x297_inzerce_E15_HP_tiskarna_11_2019.indd   1 06.11.19   15:25

  30
79

40
/1

0
8



8 | TRHY & ZAHRANIČÍ

Další vydařený 
debut Alibaby
Jiří FRYDLEWICZ

První den technologic-
kého giganta Alibaba 
na hongkongské burze se 
vydařil. Akcie firmy posílily 
o 6,6 procenta. Při úpisu 
byla cena za akcii stanovena 
na 176 hongkongských do-
larů, tedy asi 521 korunách.
Nakonec ale titul uzavřel 
na 187,6 hongkongského do-
laru, zhruba 555 korunách.

Celkově Alibaba nabíd-
la na burze v Hongkongu 
500 milionů akcií. Z je-
jich prodeje zatím získala 
11,3 miliardy dolarů, tedy 
asi 261,6 miliardy korun. 
Tato čísla dělají z nabídky Ali-
baby největší vstup na hong-
kongskou burzu od roku 
2010. Agentura Reuters 
poznamenala, že se jedná 
o největší prodej akcií na svě-
tě v tomto roce. Na burze má 
Alibaba kód 9988. Toto číslo 
v čínštině zní podobně jako 
„věčný blahobyt“. 

Čínská společnost může 
v Hongkongu získat až 
12,9 miliardy dolarů. To však 

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 26. 11. 2019

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,696

Čína 1 3,288

Dánsko 1 3,413

EMU 1 25,505

Chorvatsko 1 3,431

Japonsko 100 21,237

Kanada 1 17,397

Maďarsko 100 7,587

Norsko 1 2,526

Polsko 1 5,929

Rusko 100 36,157

Švédsko 1 2,410

Švýcarsko 1 23,202

Turecko 1 4,032

USA 1 23,145

Velká Británie 1 29,756

314041/12 inzerce

Moneta navýší 
kapitál
Valná hromada Moneta 
Money Bank schválila návrh 
na výplatu pololetní dividen-
dy 3,30 koruny na akcii před 
zdaněním, navýšení základní-
ho kapitálu o 9,709 miliardy 
korun na 10,220 miliardy 
korun a program zpětného 
odkupu akcií.

Valné hromady se zúčast-
nili akcionáři s podílem přes 
60 procent na základním 
kapitálu banky. Jmenovité 
hodnoty akcií Monety se 
tak zvyšují z jedné koruny 
na 20 korun. Nárok na po-
loletní dividendu budou 
mít akcionáři banky, kteří 
budou zapsáni v Centrálním 
depozitáři cenných papírů 
k 2. prosinci 2019. /čtk/

BIBLE vytištěná tiskařským lisem z doby vynálezce knihtisku 
Johannese Gutenberga se v pondělí v Hamburku vydražila 
za 1,05 milionu eur. Dvousvazkovou publikaci z roku 1462 získal 
soukromý švýcarský sběratel, sdělila aukční síň Ketterer Kunst. 
Podle její mluvčí jde o nejdražší bibli, jaká kdy byla v Německu 
vydražena.
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CENNÁ KNIHA

Cena akcií Alibaby v New Yorku (v USD)

Pramen businessinsider.com
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za předpokladu, že se roz-
hodne využít v následujících 
třiceti dnech takzvanou over-
-allotment opci. Ta by zna-
menala prodej dalších akcií 
v případě vysoké poptávky. 
Podle svého dřívějšího vyjá-
dření chce Alibaba získané 
prostředky využít k rozšíření 
svých internetových služeb.

Již od roku 2014 obchoduje 
Alibaba se svými akciemi 
i na burze v New Yorku. 
Akcie společnosti jsou na této 
burze i na té hongkongské 
zastupitelné, a investoři tak 
mohou prodávat i naku-
povat na obou burzách 
za podobnou cenu. Při 
debutu Alibaby v Hongkongu 

uzavřely akcie čínské společ-
nosti na newyorskké burze 
na 190,45 dolaru za akcii. To 
odpovídá růstu o 1,18 pro-
centa.

Od vstupu na newyorkskou 
burzu před pěti lety se 
cena akcií Alibaby více než 
zdvojnásobila a od začátku 
tohoto roku vzrostla asi 
o 39 procent. Podle informa-
cí finanční společnosti Refi-
nitiv je Alibaba letos pátou 
nejobchodovanější firmou 
v New Yorku. Denní objem 
obchodů s jejími akciemi se 
pohybuje okolo 2,6 miliardy 
dolarů. Tržní hodnota čínské 
společnosti je nyní 509 mi- 
liard dolarů.

1. ledna 2019 26. listopadu 2019

Byt 2+1 (99 m2)
Praha 2 (Nové Město – Pod Slovany 12)

Nejnižší podání: 5 000 000 Kč
Termín konání dražby: 3.- 5.12. 2019

Světlý byt s vysokými stropy se nachází ve 3.NP v domě
s výtahem a je v dobrém stavu. Má vlastní plynový kotel. 
Prohlídka: 29.11.2019 ve 14:00 hod.

ELEktronické
DRAžby.cz

(i) Emílie Švanová, Dis.,
+420 777 721 518, 221 666 666, 
emilie.svanova@gavlas.cz, 
www.ElektronickeDrazby.cz

Dražba

GAVLAS_2X90.indd   1 26.11.2019   16:12:32

134,10

190,45
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Nejméně 14 mrtvých 
a více než 600 zra-
něných si vyžádalo 

zemětřesení o síle 6,4 stupně, 
které včera nad ránem zasáh-
lo západ Albánie. Velké škody 
podle agentury AP hlásí vesni-
ce Thumanë a přístavní město 
Drač, kde s vyprošťovacími 
pracemi pomáhá armáda, a to 
i za pomoci buldozerů. Podle 
Reuters bylo zemětřesení nej-
silnější za desítky let. Český 
velvyslanec v Tiraně řekl, že 
Češi v zemi jsou v pořádku.

„Kontaktovali jsme všech-
ny české občany, kteří tu žijí 
dlouhodobě, jakož i ty, kteří 
se zaregistrovali v systému 
Drozd. Všichni jsou v po-
řádku,“ uvedl velvyslanec 
Jaroslav Ludva. Připustil, že 
v zemi by mohli být i Češi, 
o kterých velvyslanectví neví, 
upozornil však, že zemětře-

sení udeřilo hlavně na po-
břeží, kde už turisté nejsou, 
protože sezona na plážích 
skončila. Ani Tirana, ani 
horské oblasti, kde by se 
případní návštěvníci mohli 
vyskytovat, přímo postiženy 
nebyly.

V metropoli nicméně „po-
stel a skříně skákaly po bytě 
a popadaly“ a „asi minutu 
se zdi chvěly“, vylíčil Ludva 
vlastní zážitek. Mnohem hůře 
než hlavní město postihla 
pohroma přístav Drač. 

Český ministr vnitra Jan 
Hamáček na Twitteru napsal, 
že Česko může Albáncům 
pomoci ihned. „Nabídli jsme 
speciální tým záchranářů Ha-
sičského záchranného sboru, 
který je připraven okamžitě 
vyrazit,“ uvedl Hamáček.
Záchranáře podle agentury 
AP přislíbilo také Řecko 

a Kosovo. Premiér Edi Rama 
za nabídky pomoci poděko-
val sousedním zemím, Evrop-
ské unii i Spojeným státům. 
„Je to dramatický okamžik, 
ale měli bychom zachovat 
klid, stát jeden při druhém, 
abychom se s tímto šokem 
vypořádali,“ řekl. 

Epicentrum otřesů o síle 
6,4 stupně bylo deset kilome-
trů severně od města Shijak, 
asi třicet kilometrů od hlavní-
ho města Tirany, s ohniskem 
v hloubce 20 kilometrů, 
uvedla americká geologická 
služba USGS. Podle Reuters 
oblast poté postihlo několik 
silných následných otřesů. 
Chvění země bylo citelné ne-
jen po celém albánském po-
břeží, ale rovněž v jižní Itálii, 
v Severní Makedonii, Kosovu, 
Černé Hoře či Srbsku. /čtk/ 

 Sledujte E15.cz

Otřesy v Albánii si vyžádaly několik obětí

PŘITAŽLIVÁ DIVOČINA
V AFRICKÉM STYLUV AFRICKÉM STYLU

PRÁVĚ
V PRODEJI

Časopis koupíte i na
www.ikiosek.cz/lideazeme

299480/316 inzerce

ZÁCHRANÁŘI ve vsi Thumanë, kde otřesy poničily restauraci, 
nejméně tři bytové domy a transformační stanici.

Fo
to

 re
ut

er
s

Lamová: Za výsledkem 
voleb je nespokojenost

Správkyně Hongkongu Carrie 
Lamová připustila, že rekord-
ní účast v nedělních místních 
volbách svědčí o nespoko-
jenosti s vládou. Lamová 
zároveň poděkovala obyva-
telům za pokojné hlasování 
v poměrně nestabilním 
prostředí. Prodemokratičtí 
kandidáti o víkendu jasně 
zvítězili v místních volbách 
po měsících prodemokra-
tických protestů, proti nimž 
často násilně zakročila místní 
policie. Čínské ministerstvo 
zahraničí si v pondělí podle 
agentury Reuters předvolalo 
velvyslance USA kvůli tomu, 
že Kongres schválil návrh zá-
kona, jehož cílem je chránit 
lidská práva v Hongkongu.

Hyundai bude vyrábět 
v Indonésii
Jihokorejská automobilka 
Hyundai Motor podepsa-
la předběžnou dohodu 
o výstavbě nové továrny 
v Indonésii, která bude jejím 
prvním závodem na výro-
bu aut v jihovýchodní Asii. 
Hyundai plánuje v zemi 
do roku 2030 investovat 
1,55 miliardy dolarů.

Ingka Group klesl zisk 
o desetinu

Provozní zisk majitele 
většiny obchodů IKEA klesl 
v uplynulém finančním roce 
o deset procent na 2,03 mi-
liardy eur. Na vině byly vyšší 
náklady a rozsáhlé investice 
do digitalizace a do rychle 
se měnících nákupních pre-
ferencí zákazníků. Společ-
nost Ingka Group byla dříve 
známá pod názvem IKEA 
Group. Celkové kapitálové 
výdaje dosáhly ve fiskálním 
roce, který se uzavřel 
v srpnu 2019, výše 2,6 mi-
liardy eur. Ingka provozuje 
374 tradičních obchodů 
IKEA. /čtk/

Krátce
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Objednávejte na
www.ikiosek.cz/e15premium

Právě
v prodeji

Koupíte ve
 všech prodejnách

Geco a Relay

KDO PATŘÍ DO STOVKY
NEJBOHATŠÍCH ČECHŮ A SLOVÁKŮ?

Jaké úspěchy a průšvihy
se zrodily za posledních 30 let?
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Miliardář z amerického snu

Co se delší dobu 
čekalo, stalo se. 
Michael  
Bloomberg, 
bývalý sta-
rosta New 

Yorku a populární miliardář, 
na poslední chvíli vstoupil 
do primárek demokratické 
strany, aby mohl vyzvat 
Donalda Trumpa v souboji 
o Bílý dům. Zároveň s tím vy-
šlo oznámení, že Bloomber-
gem vlastněná zpravodajská 
agentura nebude pracovat 
na investigativních mate-
riálech o něm a ani o jeho 
demokratických volebních 
rivalech. 

„Nemůžeme si dovolit 
další čtyři roky lehkomysl-
ného a neetického počínání 
prezidenta Trumpa,“ řekl 
Michael Bloomberg, který má 
paradoxně podobný cíl jako 
Trump – obnovit Ameriku. 
Jen každý z nich to myslí 
trochu jinak.

Souboj dvou Amerik

Zatímco Donald Trump vidí 
klasickou Ameriku v roli bez-
ohledného predátora, který 
si jde doma i v zahraničí 
za svým, Bloomberg se hlásí 
ke starému ideálu „americ-
kého snu“: kdo si věří a má 
nápad, může, ba musí v Ame-
rice uspět: „Nezáleží na tom, 
kdo jsi,“ vykládal Bloomberg 
jako starosta NYC, „ ale když 
si věříš a věříš i svému snu, je 
New York přesně místem pro 
tebe.“ A kdo uspěje, má pak 
povinnost vracet svůj úspěch 
ostatním, kteří takové štěstí 
neměli, a převzít spoluodpo-
vědnost za problémy světa, 
tak jako to dělá Michael 
Bloomberg.

Souboj miliardářů, pokud 
k němu nakonec dojde, by 
tak byl předem inscenován 
jako spor dvou Amerik, dvou 

stylů a přístupů k podnikání, 
a souboj dvou nejstarších 
kandidátů v historii:  
Bloombergovi bude příští rok 
78 let, Trumpovi 74. Byla by 
to také bitva zlého a hod-
ného miliardáře, přičemž 
ten projektovaný „hodný“, 
Michael Bloomberg je se 
svými 53 miliardami dolarů 
majetku asi patnáctkrát bo-
hatší než ten „zlý“, současný 
prezident-miliardář Donald 
Trump.

Tradiční příběh

Bloombergova cesta k bo-
hatství vyplňuje tradiční 
scénář amerického příběhu 
o zbohatnutí. Jako dítě židov-
ského obchodníka s realitami 
z Bostonu studuje Bloomberg 
v 60. letech 
na elektro-
inžený-
ra, pak 
si 

rozšiřuje ekonomické vzdě-
lání na Harvardské obchodní 
škole a ihned začíná pracovat 
na Wall Street, kde zastu-
puje zájmy investiční banky 
Salomon Brothers. Trpělivé 
stoupání vzhůru se po letech 
Bloombergovi vyplatilo: vzni-
ká společnost Bloomberg LP, 
která je dodnes symbolem 
moderní práce s informace-
mi ze světa byznysu.

Bloomberg opět trpělivě 
šplhá po žebříčku nejbohat-
ších Američanů a usazuje se 
v první desítce. Je miliar-
dářem vzorovým, spoustu 
peněz dává na charitu, řešení 
problémů současného světa 
a osobnostní rozvoj lidí, kteří 
neměli v životě to štěstí. To 
Bloombergovi ke spokojenos-
ti ale nestačí, potřebuje svět 
kolem sebe ovlivňovat ještě 
více, a tak vstupuje do politi-
ky. Z větší části 
za své 
peníze 
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Kdo uspěje, 
má pak 
povinnost vracet 
svůj úspěch 
ostatním, kteří 
takové štěstí 
neměli.

(v každé své starostovské 
kampani utratil Bloomberg 
ze svého přes 70 milionů 
dolarů).

Přirozený demokrat

Bylo zábavné sledovat 
Bloombergovu politickou 
strategii. Jako přirozený 
demokrat se v době, kdy usi-
loval o křeslo starosty New 
Yorku, strategicky přimkl 
k republikánům. Starostou 
se stal dva měsíce po útoku 
na New York 11. září. Byl 
to také on, kdo se později 
nejvíce zasadil o výstavbu 
památníku a muzea na místě 
tragédie, dodnes se v muzeu 
angažuje. 

Bloombergovi se na místě 
starosty NYC tak zalíbilo, že 
se dokonce postaral o pro-
sazení toho, že může být 

i napotřetí 
starostou. 

Opět 

k tomu pomohly jeho peníze, 
které v kampani za změnu 
pravidel utratil. Starostou byl 
ale populárním, svou image 
si postavil na otevřenosti 
vedení města a zájmu o lidi, 
který se mimo jiné projevil 
otevřením horké telefonní 
linky 311, přes niž obyvatelé 
New Yorku mohli řešit své 
problémy, stížnosti a žádosti.

Splněné sliby

Hodně energie Bloomberg 
investoval i do vzdělání. 
Jeden ze slibů, který se mu 
opravdu podařilo splnit, byl 
ten o zvýšení počtu dětí, jež 
v New Yorku absolvují první 
univerzitní stupeň, tedy 
college. „Naším cílem tady 
v New Yorku je zajistit, aby 
děti, které udělají střední 
školu, začaly ihned svou ka-
riéru nebo aby šly na vysoké 
školy, chceme dramaticky 
zvýšit počet dětí, které absol-
vují nějakou college,“ sliboval 
tehdy starosta.
 Celý profil 
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Ruská  
plynová  
ruleta 
Historie se opakuje. Alespoň 
na první pohled. Moskva 
se hádá s Kyjevem kvůli 
dodávkám plynu a přepravě 
ruské suroviny přes ukrajinské 
území do Evropy. Na začátku 
příštího roku hrozí utažení 
kohoutků.

Není to ale stejné jako dřív. 
Na každou další plynovou kri-
zi je Evropa lépe připravena. 
Zásobníky jsou stále naplně-
nější, plynovody evropských 
zemí se propojují. K dispozici 
jsou alternativní trasy i zdroje. 
Také už se dávno změnil směr, 
kterým plyn teče – do Čes-
ka se dostává plyn – stále 
ruský – převážně ze západu, 
v případě krize může přes 
naše území zamířit ve větším 
množství na Slovensko, aby 
nahradil ukrajinské výpadky.

Nebezpečnou ruletu tak 
dnes hrají především Rusové 
a Ukrajinci. Každá plynová 
krize zpochybňuje postave-
ní Ruska jako dodavatelské 
země. A Evropany povzbuzuje 
ke hledání alternativních 
zdrojů. Každý problém s pře-
pravou suroviny přes Ukrajinu 
oslabuje její roli tranzitního 
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Budíček  
od BIS
Potvrzeno. To, co většina 
lidí přinejmenším tuší, je 
holý fakt. V Česku operují 
všechny ruské tajné služby 
i čínští zpravodajci. Jasně, 
není to novinka, tou je spíše 
smutný trend vývoje. Podle 
BIS je snaha cizích rozvědek 
manipulovat s lidmi, kteří 
na různých postech rozhodují 
o chodu země, úspěšnější než 
dřív.
 
Ruské drápy se podařilo 
alespoň zčásti obrousit, čín-
ská chapadla se ale roztahují 

do široka – až do akademické 
sféry. A daří se jim, dokazují 
to nedávné aféry na Univerzi-
tě Karlově. Poznávací zájezdy 
do Číny či tamní semináře 
a školení jen kvetou. A jsou 
podporovány z českých míst 
nejvyšších. Třeba na Vyso-
ké škole finanční a správní, 
v jejímž představenstvu sedí 
i ministr průmyslu Havlíček, 
bude nový čínský Konfuciův 
institut. Tedy instituce, před 
níž kvůli špionáži varovala 
i americká FBI. Fascinace 
Čínou je zkrátka velká, ačkoli 
jsme se už mohli přesvědčit, 
jak neslavně dopadají nabí-
zené hospodářské možnosti. 
Politici by se konečně měli 
probudit.

Tvář dne

Je to dramatický  
okamžik, ale měli 
bychom zachovat klid, 
stát jeden při druhém, 
abychom se s tímto 
šokem vypořádali, 
řekl o zemětřesení 
ve své zemi albánský 
premiér Edi Rama. 
str. 9

Komentář Glosa Jany HAVLIGEROVÉ

v Německu. Přímá podmořská 
cesta suroviny z Ruska Něm-
cům vyhovuje, kromě jiného 
posiluje pozici jejich země 
jako plynárenské křižovatky. 
A nemá smysl popírat, že 
sílící přeprava ruského plynu 
z Německa přes naše území 
na Slovensko či do Rakouska 
zvyšuje také význam Česka 
jako tranzitní země.

Ani v Moskvě by ale neměli 
předčasně slavit. Evropa není 
jen Německo. Jsou tu země 
EU, jimž ruské plány vyloženě 
vadí – v čele s Polskem. Ev-
ropská komise je vůči Moskvě 
a ruské energetické politice 
také mnohem ostražitější než 
Berlín. Ostatně i ta němec-
ká vstřícnost má své meze. 
Kancléřka Angela Merkelová 
dala Rusku jasně najevo, že 
podmínkou pro fungování 
Nord Streamu 2 je zachování 
tranzitu určitého množství 
suroviny přes Ukrajinu. Tím, 
kdo se dnes nejvíce snaží 
dotlačit Rusy a Ukrajince k do-
hodě, je nicméně Evropská 
komise. Pomohlo by, kdyby 
pro své úsilí získala z Berlína 
ještě silnější podporu.

 
Jan 
ŽIŽKA
spolupracovník  
redakce

státu a stává se také argumen-
tem pro budování plynovodů 
typu Nord Stream, které se 
jejímu území vyhnou.

S tím Rusové počítají. Cítí 
se být silnější než Ukrajinci. 
Z Evropy sice zaznívá hodně 
kritických hlasů vůči Moskvě 
a mnoho slov o solidaritě 
s Kyjevem, ale realita bývá 
jiná. Navzdory všem politic-
kým změnám nemá Ukrajina 

dobrou pověst. Zdaleka ne 
všichni to vykřikují do světa, 
ale pravdou je, že ji mnozí 
lídři v Evropě vnímají jako 
nestabilní, zkorumpovanou 
zemi, která se o tranzitní 
plynovody nedokáže dobře 
starat. Záleží na Kyjevu, jak 
se mu bude v budoucnu dařit 
tuto pošramocenou image 
vylepšovat.

Rusové mohou kalkulovat 
i s tím, že jejich plány v oblasti 
přepravy plynu mají podporu 

Když mě pošleš na vysokou školu, vyjde tě  
to dohromady na nějakých 500 tisíc korun. Nabízím ti,  

že za 250 tisíc zůstanu doma!

Moskva by neměla 
předčasně slavit. 
Evropa není jen  
Německo.

hlavní partneři partneři

otevíráme již 29. 11. v 9:00
Obchodní dům KOTVA, 3. patro

pořiďte si originální dárky a bavte se

workshopy, dílničky, kavárna, divadélko, betlém, 
vánoční dárkový strom, Ježíškova poštovní 
schránka, Dárková taška a mnohem víc.

Trhy, které jinde 
nenajdete

25 stánků 
vstup 
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Nechceme novou StB. 
Historici i opozice se mýlí

V láda plánuje, že 
by policie mohla 
v trestním řízení 
používat i zjištění 
Bezpečnostní 
informační služby. 

Podle odborníků a opozice jde 
o návrat ke komunistické Státní 
bezpečnosti. „Reagujeme na aktuální 
situaci ve světě. Asi se všichni 
shodneme, že se za posledních třicet 
let hodně změnila,“ oponuje ministr 
vnitra Jan Hamáček (ČSSD). Zmiňuje 
se také o chystané reorganizaci 
policie nebo o plánech své strany 
v příštím roce.

Pavel OTTO

 Kabinet Andreje 
Babiše schválil změnu 
zákona, která má 
umožnit policii využívat 
v trestním řízení i zjištění 
Bezpečnostní informační 
služby a Vojenského 
zpravodajství. Můžete 
vyloučit vznik politické 
policie?
Směřujeme do situace, kdy 
u velmi přesně definovaných 
závažných zločinů zjistí tajné 
služby informace, které by 
bylo možné použít při trest-
ním řízení. Když to zjedno-
duším: pokud by nyní došlo 
k teroristickému útoku a BIS 
by zpravodajskou technikou 
zajistila odposlechy telefo-
nické komunikace pachatelů, 
kteří by si pochvalovali, jak 
se jim to povedlo, nemůže 
být nahrávka v trestním říze-
ní důkazem. 

 Proč?
Protože podle stávajícího 
zákona by policie musela na-
hrávku získat po předchozím 
souhlasu soudu. Každému je 

snad jasné, že příležitost na-
hrát hovor teroristů se nemu-
sí opakovat a v drtivé většině 
případů se také neopakuje. 
Jestliže si mám vybrat, zda 
odsoudit pachatele závažného 
zločinu na základě poznatků 
tajných služeb, nebo je pustit 
od soudu bez trestu, nemám 
nad čím váhat. 

 Podle historika 
Radka Schovánka jde 
o nejnebezpečnější zásah 
do trestního řízení od roku 
1990, kdy byla mezi policii 
a tajné služby postavena 
neprostupná zeď. 
Věřím, že pan Schovánek ro-
zumí historii, ale to, co říká, 
je nesmysl. Nejde o historii, 
ale o trestní řízení a bez-
pečnost státu. Reagujeme 
na aktuální situaci ve světě. 
Asi se všichni shodneme, 
že se za posledních třicet 
let hodně změnila. Svět je 
nebezpečnější než tehdy. 

 Na změně se vnitro 
shoduje s BIS. S kým 
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dalším jste novelu zákona 
konzultovali?
Máme mimo jiné souhlas 
ministerstva spravedlnosti. 
Jde o okruh velmi přesně 
vymezených trestných 
činů, jako jsou terorismus, 
zločiny proti České 
republice, cizímu státu, 
mezinárodní organizaci, 
lidskosti a míru. Dále to jsou 
válečné trestné činy a trestný 
čin vyzvědačství. Není to 
náš výmysl. Touto cestou 
jde řada států v Evropě, 
protože se ukazuje, že 

metody devadesátých let 
na současné hrozby nestačí.

 Nemůže být nové 
opatření zneužito 
v politickém boji? 
Nevím, jak by se to mohlo 
stát, pokud jsou dopředu jas-
ně definované trestné činy, 
u nichž je možné informace 
tajných služeb využít. Navíc 
samy služby vyhodnotí, jestli 
si poznatky uchovají pro svoji 
činnost, nebo zda budou 
natolik závažné, že je předají 
policii, a tím tak odhalí jejich 

existenci. Služby podléhají 
demokratické kontrole i do-
hledu podle pravidel GDPR, 
kterými se musí řídit i poli-
cie. V opačném případě jim 
hrozí sankce až deset milionů 
korun. Z mého pohledu jsou 
záruky a kontrolní mechanis-
my dostatečné.

 Jenže policie má také 
shromažďovat informace 
o politických názorech, 
přesvědčení, náboženské 
orientaci a sexuálních 
preferencích lidí, aniž 
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by šetřila podezření 
z konkrétního trestného 
činu. Je to tak?
Platilo by to pouze za před-
pokladu, že to bude 
odůvodněno konkrétními 
hrozbami v oblasti teroris-
mu a dalších jasně stanove-
ných závažných trestných 
činů. V zákoně o policii je 
v paragrafu 11 zakotvena 
zásada o přiměřenosti 
postupů. Práce policie vždy 
podléhá přezkumu podle to-
hoto ustanovení. Pokud má 
někdo pochybnosti, může se 
obrátit na Generální inspek-
ci bezpečnostních sborů. 
Myslím, že policie je pod 
drobnohledem a rozhodně 
si nesbírá informace o po-
litických názorech občanů. 
O novele bude ještě debata 
v Poslanecké sněmovně 
a v Senátu.

 Hovoří se o tom, 
že úprava zákona 
souvisí s připravovanou 
reorganizací Národní 
centrály proti 
organizovanému zločinu. 
Předpokládáte vynětí 
právě protiteroristického 
útvaru z centrály?
Odmítám komentovat 
spekulace. Dohodli jsme se 
s panem policejním pre-
zidentem, že mi chystané 
změny nejprve odprezentuje. 
Po jejich posouzení pak zve-
řejníme společné stanovisko. 
Momentálně se o reorgani-
zaci čile diskutuje, protože 
informace unikly z několika 
porad vedení NCOZ. Nejsou 
ale definitivní a nechci je 
rozdmýchávat. Policejní 
prezident má moji plnou dů-
věru. Až bude reorganizace 
hotová, představíme ji.

 Můžete alespoň obecně 
říct, zda protiteroristická 
novela s reorganizací 
souvisí?
Organizační změny jsou 
reakcí na fungování NCOZ 
po změnách v policii z roku 
2016. Snahou je, aby se práce 
a řízení centrály zpružni-
ly a aby si policie udržela 
schopnost boje proti nejzá-
važnější trestné činnosti, jako 
je například terorismus.

 Bylo by to tak, že by 
protiteroristický útvar 
přímo podléhal vedoucím 
státním zástupcům?

Všechno bude zveřejně-
no na tiskové konferenci. 
Mohu potvrdit jen to, že 
na rozdíl od minulé reformy 
policie probíhá nyní debata 
i za účasti státních zástup-
ců. Nepředpokládám tedy, 
že budou proti, až změny 
oznámíme. 

 Kdy to bude?
Do konce roku.

 Nakolik se podle vás 
změní volební zákon? 
Ne všem se líbí, že by se 
k volbám chodilo jen jeden 
den. 
V současném dvoudenním 
systému se volí dohromady 
14 hodin, v navrhovaném 
by to bylo 15 hodin. Voliče 
rozhodně nijak neomezuje-
me. Volby by byly jednodušší 
i z hlediska nákladů nebo 
ostrahy volebních místností 
přes noc. 

K návrhům na změny vo-
lebního zákona jsme svolali 
všechny parlamentní strany, 
uskutečnilo se několik kula-
tých stolů. Kde byl většinový 
souhlas, promítl se do nove-
ly. Nenapsali jsme ji někde 
ve sklepě, vstřícnější postup 
si nedovedu představit. 
Přesto si myslím, že návrh 
ještě dozná v parlamentu 
změn. Beru ho jako výkop 
do diskuze. 

 A volby po internetu?
Máme konkrétní poznatky 
o tom, že riziko možného 

nabourání do systému exis-
tuje. Pokud vím, elektronicky 
se zatím volí jen v Estonsku. 
Až někdo přijde s naprosto 
neprolomitelným způso-
bem, jak elektronicky volit, 
můžeme se o tom bavit. Kra-
jané v cizině ale už nebudou 
muset jezdit na ambasády 

a konzuláty, korespondenční 
volby uzákonit chceme.  

 Příští červen uplynou 
dva roky od jmenování 
vlády ANO a ČSSD. Co 
hodlá sociální demokracie 
ještě prosadit?
 Určitě chceme dotáhnout 
do konce projekty naší 
ministryně práce a sociálních 
věcí Jany Maláčové. Je to 
odstranění nespravedlností 
v důchodech, tedy rozdílu 
mezi muži a ženami, které 
mají penze až o pětinu nižší. 
Jde také o dřívější odchod 
do důchodu u náročných 
profesí, kde jsou zdravotní 
rizika. Zcela nepřijatelná je 
pro nás debata o zvyšování 
věku odchodu do důchodu, 
prosadili jsme zastropování 
na 65 letech. 

Dále je to projekt zvýšení 
kapacity předškolních zaříze-
ní s pracovním názvem jesle 
a dotažení zálohovaného 
výživného. Chceme vyřešit 
i takzvaný byznys s chudo-
bou, kde navrhujeme patnáct 
opatření.

 Avizovali jste, že 
otevřete téma bytové 
krize. Máte už náměty?
To je zcela klíčové téma. 
Ukazuje se, že projekt Vý-
stavba nesplnil očekávání. 
ČSSD od začátku říkala, že 
vytvoření pouze dotačního 
fondu nestačí. Je potřeba 
k tomu přistoupit koncepč-
něji. Musíme podporovat 
neziskovou nebo družstevní 
výstavbu bydlení a další 
opatření. Fungování druž-
stev musíme maximálně 
zjednodušit. Zkrátka chce-
me, aby vlastnické bydlení 
s hypotékou na pětadvacet 
let už nebylo jedinou mož-
ností. V Praze jsme v situ-
aci, kdy středněpříjmové 
rodiny, v nichž oba manželé 
pracují, na hypotéku nedo-
sáhnou.

 Takže budete chtít 
výrazněji zasáhnout 
do návrhu zákona, který 
připravuje ministryně 
pro místní rozvoj Klára 
Dostálová z ANO?
Inspirovat se můžeme ve Víd-
ni, kde mají otázku bydlení 
vyřešenou docela dobře. 
Jakkoliv chápeme, že tato 
problematika není v gesci mi-
nistrů za ČSSD, jde o natolik 

zásadní věc, že by měla být 
prioritou celé vlády. Ideální 
by bylo vrátit se do situace, 
kdy obce měly svůj bytový 
fond a mohly s ním dispo-
novat.

 Spolu s vládní agendou 
se příští rok naplno 
rozjede kampaň před 
podzimními krajskými 
a senátními volbami. Kdy 
odstartuje? 
Nejprve musejí skončit no-
minace kandidátů v krajích. 
Na Vysočině a na Zlínsku 
už je rozhodnuto, naopak 
naše jihočeská organizace 
má nominační konferenci až 
v březnu.

 ANO a ČSSD mají nyní 
po pěti hejtmanech. Změní 
se poměr?
Samozřejmě uděláme všech-
no pro to, abychom naše 
hejtmany udrželi, a navíc zís-
kali nové. Krajské volby jsou 
svým charakterem někde 
mezi komunálními a sněmov-
ními. Hlasování o obecních 
zastupitelstvech ukázalo, že 
i když na tom celostátně není 
ČSSD tak dobře jako dříve, 
máme mnoho starostů, kteří 
bez problémů dosáhli čtyři-
cetiprocentního zisku hlasů. 
Výsledek v krajských volbách 
bude proto hodně záležet 
na samotných hejtmanech, 
jak dobře budou umět prodat 
svou práci. 

 Jak to vypadá 
s nápadem hejtmana 
Martina Netolického 
podpořit na Pardubicku 
nové hnutí, které 
by ve volbách 
spolupracovalo s ČSSD? 
Chystáte v krajích další 
podobné koalice?
Jako vedení strany jsme se 
dohodli, že to necháme 
na jednotlivých krajích. 
V některých se určitě otevřou 
kandidátky nezávislým 
osobnostem, nevylučujeme 
ani koalice. Naše stanovy 
a volební řády to umožňují, 
na spolupráci s dalšími sub-
jekty jsme připraveni. Pokud 
si ale například Jiří Zimola 
založí politické hnutí a bude 
za něj kandidovat, bude to 
v rozporu s vnitrostranic-
kými předpisy. Jinak Martin 
Netolický bude lídrem ČSSD 
na Pardubicku, do žádného 
uskupení nevstupuje.

Není to náš výmysl. Touto cestou 
jde řada států v Evropě, protože se 
ukazuje, že metody devadesátých 
let na současné hrozby nestačí.

• Začal politickou kariéru jako 
člen Mladých sociálních 
demokratů, později byl jejich 
předsedou. 

• V roce 2006 byl zvolen 
poslancem za Středočeský 
kraj a čtyři roky řídil 
zahraniční výbor Poslanecké 
sněmovny. 

• V roce 2013 se stal 
předsedou dolní komory 
parlamentu. Šéfem ČSSD byl 
zvolen loni v únoru, na postu 
vystřídal Bohuslava Sobotku. 

• Vicepremiérem a ministrem 
vnitra byl jmenován koncem 
loňského června. 

Jan 
HAMÁČEK (41)



Foto dne 

SUCHO. V důsledku 
slabých srážek 
v severoturecké 
provincii Düzce 
silně poklesla 
vodní hladina 
přehrady Hasanlar. 
Hydroenergetické 
dílo s hrází vysokou 
sedmdesát 
metrů je důležité 
pro zásobování 
Instanbulu pitnou 
vodou.
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Vědci zjistili, že…

Marek SCHWARZMANN

Krkavcovití ptáci opět 
prokázali svou inteligenci. 
Tentokrát vrána novokale-
donská (na snímku), ende-
mický druh žijící na Nové 
Kaledonii v Pacifiku, prošla 
takzvaným marshmallow 
testem. Experiment ze šede-
sátých let minulého století 
posuzuje míru sebeovládání 
u dětí, přesněji zda dokážou 
určitý časový úsek vyčkat, 
a tak znásobit svou odměnu 
v podobě sladkých pochou-
tek. 

Z hlediska psychologie 
tímto testem dokážou projít 

děti od zhruba třetího až 
pátého roku života. A nyní 
i novokaledonské vrány. 

Vědci experimentovali 
s devíti vránami a 61 dět-
mi. Vranám samozřejmě 
nemohli říct: „Počkej pět 
minut, a dostaneš toho víc.“ 
Marshmallow test lze nicmé-
ně upravit. Stačil časovač, 
otáčející se talíř a průhledné 
sklo. Vědci položili na talíř 
dvě dobroty – pro děti malé 
či velké barevné nálepky, 
pro vrány kousky jablka či 
masa. Jedna položka byla 
dostupná okamžitě, ta lepší 
nebo větší množství té pů-
vodní však ležel na té straně 
talíře, která se k pozorova-

teli přitočila později. Děti 
i vrány v testech shodně 
zvolily vyčkávací strategii. 

„To ukazuje, že vrány, 
stejně jako děti byly ochot-
né čekat a potlačit přiro-
zené nutkání k okamžité 
spotřebě, protože chtěly 
lepší odměnu, nejen ukojit 
hlad,“ napsali psychologové 
ve studii, kterou publikoval 
časopis Animal Cognition. 

Vědci prováděli ještě 
upravený marshmallow test, 
kdy byla druhá odměna 
na talíři skryta. V tom si děti 
vedly lépe, podle výzkum-
níků to však bylo dáno pla-
chostí vran. Když totiž vědci 
odměny na talíř umisťovali, 

vrány se bály, poodletěly 
o kus dál a neviděly tak, že 
tam nějaká druhá odměna 
je. Děti se naopak kolem 
výzkumníků zvědavě 
ochomýtaly a zahlédly tak 
skrytou odměnu.

Vrána novokaledonská 
je mimořádně chytrým 
ptákem, který dokáže napří-
klad vytvářet nástroje. Umí 
si vyrobit hák, což je schop-
nost, kterou nezvládají ani 
šimpanzi. Tento druh prošel 
již dříve řadou kognitivních 
testů, které dokázaly jeho 
mimořádnou inteligenci. 
Vrány však zatím nezvládají 
zrcadlový test vlastního 
sebeuvědomění. 

… vrány jsou chytré jako děti

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z


